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Acta de la reunió la Taula Sectorial Agrària del Co nill  
 
Identificació de la sessió 
 
Número de referència: CO/01/2019 
Data: 11/12/19 
Lloc:  Sala d’actes DARP-  Barcelona  
Horari: 11:00h /15:00  
 
ORDRE DEL DIA   
 
1. Aprovació, si escau,  de l’acta de la reunió anterior. 

2. Radiografia del sector cunícola. Observatori Agroalimentari de Preus 

3. Organitzacions de productors del sector cunícola 

4. Ramaderia, benestar i sanitat animal 

4.1. Regalment (CE) 1099/2009 del Consell, de 24 de setembre relatiu a la protecció dels animals en 

el moment de la matança: disposicions transitòries art. 29.  

4.2. Sacrifici en explotació i petits escorxadors: estat actual de la normativa (AECOSAN) 

4.3. Malaltia hemorràgica vírica del conill: clàssica/nova variant 

4.4. Mixomatosis en llebre: primer cas detectat 

4.5. Ajuts a les ADS  

5. Entrades il·legals dels grups animalistes a les explotacions 

6. Pujada del preu de l’assegurança de la retirada i destrucció animals morts.  

7. Gestió de les dejeccions ramaderes: dificultats per a la justificació  

8. Pla Estratègic de Promoció de la Carn de Conill a Catalunya 

9. Resolució 279/XI del Parlament de Catalunya, sobre el sector coniller (20-09-2016) 

10. Torn obert de paraules  
 

ASSISTENTS  
 
Representats del sector 

UNIÓ DE PAGESOS: Albert Puig, Joan Tatje i Joana Rull  

JARC (Joves Agricultors i Ramaders de Catalunya): Rosa Centellas i Alberto Alcañiz  

FCAC (Federació de Cooperatives Agràries de Catalunya): Excusen assistència 

ASFAC (Associació Catalana de Fabricants de Pinsos): M.Carme Soler  

ASSOCAT (Associació d’empresaris escorxadors aviram i conills de Catalunya): Jordi Marin, Salvador 
Aragall i Santiago Miguel  
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Entitats convidades  

ASEMUCE (Cunicultura de Selecció i Multiplicació) : Toni Roca   
FACC (Federació d’Associacions de Cunicultors): Josep Guasch i Aureli Pascual  
 
Representants del DARP 
 
DIRECCIÓ GENERAL D’AGRICULTURA I RAMADERIA 

La directora general d’Agricultura i Ramaderia: Elisenda Guillaumes (presideix la reunió)  
El sub-director general de Ramaderia: Quim Xifra  
La coordinadora tècnica de les Taules Sectorials Agràries: Ana Llansó (actua de secretària de la reunió)  
La cap del Servei d’Ordenació Ramadera: Montse Álamos 
La cap del Servei de Prevenció en Salut Animal: Mercè Soler  
El cap del Servei de Sòls i Gestió Mediambiental de la Producció Agrària: Jaume Boixadera  
 
DIRECCIÓ GENERAL D’ALIMENTACIÓ, QUALITAT I INDÚSTRIES AGROALIMENTÀRIES 

El sub-director general d’Indústries i Qualitat Agroalimentàries: Joan Gòdia  
 
DIRECCIÓ GENERAL DE DESENVOLUPAMENT RURAL  

La cap del Servei a la Sostenibilitat Agrària: Pilar Ricart  
 
SECRETARIA GENERAL  

La Tècnica del Servei d’Estadística i Preus Agroalimentaris: Olga Lao  
 
SERVEIS TERRITORIALS DEL DARP A LA CATALUNYA CENTRAL  

La cap de la Oficina Comarcal de l’Anoia: Raquel Sánchez  
 
IRTA  

La tècnica d’investigació del Programa de genètica i millora animal: Mariam Pascual  
 
_________________________________________________________________________________ 
 
Desenvolupament de la reunió  
 
La directora general d’Agricultura i Ramaderia, Elisenda Guillaumes, inicia la reunió quan son es 11.15 
h, agraint la presència de tothom. Demana disculpes per la tardança en la convocatòria d’aquesta reunió, 
motivada per la situació política de Catalunya a finals del 2017 i 2018, i espera entomar la periodicitat 
normal a partir d’ara. 
 
La directora manifesta l’oportunitat que dona aquest punt de trobada entre el sector i l’administració, atès 
que és indispensable per al model de co-governança i co-gestió defensat pel DARP. 
 
Es procedeix a realitzar una ronda de presentacions dels assistents. 
 
Abans de passar al primer punt de l’Ordre del dia, la directora DG vol transmetre al sector que el DARP 
està realitzant una campanya de valorització dels sector primari entre el Govern i, en aquest marc es 
situa la creació del Consell Català de l’Alimentació, encarregat d’elaborar el Pla estratègic de 
l’Alimentació de Catalunya, que abasta tota a cadena agroalimentària sota el lema “de la terra a la taula”, 
i al que es suma la gastronomia.   
 
Informa que ja s’estan creant els grups de treball i l’objectiu final és arribar al “Pacte Nacional de 
l’Alimentació”, que inclou un model de país a nivell de producció i alimentació. És previst treballar-hi tot 
l’any 2020, analitzat els sectors en tots els seus àmbits (agrupacions de productors, problemes de la 
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comercialització i de la distribució, preus, canvi climàtic, etc.). Catalunya està ben posicionada pel que fa 
a la qualitat i a la producció de proximitat. Es va crear el Grup de Treball de la promoció de la carn de 
conill, per identificar les mancances del sector i veure la manera de millorar. S’ha creat la marca de 
qualitat i ara cal utilitzar-la per impulsar el consum de la carn de conill. Es pregunta si cal reactivar aquest 
grup de treball. 
 
Aprofita per esmentar breument el fet de les entrades il·legals a les granges de Catalunya i comenta la 
ràpida reacció del DARP en mostrar el seu rebuig total. Fruit d’aquestes accions, el DARP està treballant 
en un règim sancionador que es preveu tenir llest a mitjans de l’any 2020. 
 
 
1. Aprovació, si escau, de l’acta de la reunió ante rior 

Per unanimitat dels assistents, s’aprova l’acta de la reunió anterior CO/02/2016, duta a terme el 23 de 
novembre de 2016,  amb la següent esmena en el redactat: 

A la primera línia del penúltim paràgraf de la pàgina 3,  

On diu “....; mentre que a Bellpuig...”, ha de dir “...; mentre a Moncun...”.  Acord 1  

 

2. Radiografia del sector cunícola. Observatori Agr oalimentari de Preus 

Olga Lao, del Servei d’Estadística i Preus Agroalimentaris del Gabinet Tècnic, presenta el recull estadístic 
del sector cunícola català que han elaborat i que s’annexa a aquesta acta, el qual ja s’ha fet arribar als 
membres de la Taula Sectorial abans de la reunió: 
 

punt 2- 
Recull_CONILL_enviat.pdf 

Resum de les dades exposades i principals conclusions: 
 
Estructura  

� A desembre 2019: 1.432 explotacions de conills amb 1.650.230 places.  

� Marcada tendència a la baixa, tant en nombre d’explotacions (-38 % en els darrers 10 anys, i -
25% últims 5 anys) com en nombre de places (-42% en 10 anys i -31 % els darrers 5 anys), amb 
certa tendència a l’atemperament en la disminució en els darrers anys.  

� La major concentració d’explotacions cunícoles és a la Catalunya central. 

� Cens de conills total (dades 2019): 1.205.089, dels quals 165.422 femelles i 864.591 d’engreix, 
que suposa una disminució del 49% els darrers anys, i del 29% els últims 5 anys. 

Sacrifici (2018) 

� Hi ha disminució en el sacrifici, però no tant pronunciada com la disminució de les explotacions. 
Sembla que hi ha una evolució similar a la resta d’Espanya i les altres CCAA.  

� Catalunya sacrifica 9.890.000 caps, que suposa quasi el 23% del nombre de caps sacrificats a 
l’estat espanyol. El pes mig de la canal a Catalunya és sensiblement inferior a la resta de l’estat. 

� El destí de la carn és pràcticament el 100% a consum directe, no a consum industrial. 

Comerç exterior: animals exportats/importats des de Catalunya (pot ser no han nascut aquí) 

� El comerç internacional és clarament exportador a nivell de Catalunya. En els anys 2015-16 va 
haver un augment del volum exportat, però amb una disminució del valor monetari (s’exporta 
més a un preu inferior). Recuperació del preu les següents anualitats (2017-18) 

� Exportacions (a nivell monetari): França: 65% + Andorra 11% = 76 %. EUA: 8% 

� Exportacions (tones): França: 71% + Andorra 11% = 82%; EUA baixa posicions,  
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� Importacions (a nivell monetari): 67% + Països Baixos 21% = 88  

� Importacions (tones): França: 96%, però a nivell econòmic suposa només el 67%. Es pot entendre 
que es compra conill més bé de preu a França (molt més), que a Holanda, per exemple. 

Preus 

� Preus percebuts pel pagès (MONCUN): entre 2010-2013 els preus van anar suaument a l’alça i 
des del 2013 fins el 2016 han tingut una continua disminució. Els anys 2017 i 2018 van pujar per 
tornar a baixar el que va d’any 2019 (però al ser dades del mes de febrer, encara és aviat per 
marcar una tendència). 

� Es confirma l’estacionalitat del preu. Aquest any 2019, està per sobre de la mitjana 2014-2019.   

� els preus que dona MONCUN estan per sobre de les llotges de LONCUN i AELMO 

Consum 

� Davallada important del consum a les llars catalanes. La davallada del 2018 ha sigut molt 
significativa (-15% arribant casi al 1.9 milions de quilos). 

� Relació consum per càpita i el preu mitjà del conill: del 2013 al 2015 tenim uns anys de més o 
menys estabilització. Al 2015 i 2016 el consum baixa molt, però el preu no varia. En aquest període, 
el preu no és determinant en el consum i tampoc ho és en els anys 2016 i 2017 on es veu que el 
consum es manté, encara que el preu per kg de conill pateix una forta pujada. Sí que sembla que 
el preu té una relació a partir de l’any 2017, on les gràfiques consum/preu són inversament 
proporcionals, tot i que no es creu que el consum es vegi afectat pel preu de la carn de conill 
 

Per indicació del Cap del Gabinet Tècnic, Olga Lao informa que l’any vinent s’elaborarà un lloc web 
interactiu amb tota la informació relacionada amb el sector, com es fa amb altres sectors com el de l’oli 
d’oliva i el dels cítrics, prenent el model dels Dash Board o quadres de comandament que fan a Europa. 
 
La FACC (J. Guasch) demana que s’analitzi quin percentatge suposa l’exportació de carn de conill en 
relació a la quantitat de carn de conill sacrificada a Catalunya (tones). Acord 2a   
 
La FACC (A. Pascual) demana que se’ls faciliti les dades dels costos de producció. Acord 2b   
 
La FACC (J. Guasch) demana que s’analitzi si la baixada de consum de carn de conill, pot estar 
relacionada amb la baixada de producció. Acord 2c.   
 
Unió de Pagesos (A. Puig) demana al DARP que l’informi sobre la situació de creació de l’Observatori 
Agroalimentari de Preus del conill. E. Guillaumes recorda que el sector no col·labora en la recollida de 
dades. Acord 2d 
 
J. Guasch manifesta que, des de la FCAC, es vol reprendre el Grup de Treball de la Promoció de la carn 
de conill a Catalunya per recollir les dades i tirar endavant l’Observatori de Preus.  
 
 
3. Organitzacions de productors del sector cunícola  

 
El sub-director general d’Indústries i Qualitat Agroalimentàries, Joan Gòdia, comenta, com ja ha fet en 
altres reunions de la Taula Sectorial, la possibilitat que ens dona la normativa per crear organitzacions 
de productors a nivell de Catalunya, concretament al RD 541/2016 pel qual es regula el reconeixement 
de les organitzacions de productors i les seves associacions en el sector cunícola. En base a aquesta 
normativa tenim vàries eines per reestructurar el sector: 
 
� La creació d’una circumscripció econòmica (CI) que té la possibilitat de fer extensions de normes, 

com fa INTERCUN. Si es creés una CI, es podria fer una extensió de norma diferent a la que fa 
INTERCUN, bàsicament dirigida a la promoció de la carn de conill.  

� La creació d’una Associació d’organitzacions de productors (AOP), que pot ser té més avantatges, 
sobre tot en matèria de competència, atès que si comercialitzés les seves produccions, podria arribar 
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a fixar els preus. Aquesta opció la veu força interessant, però es lamenta de que no hi hagi ni una 
sola organització de productors (OP) en el sector, malgrat la UE cada cop més canalitzarà els ajuts 
a través dels programes operatius de les OP. Afegeix que en altres sectors i països estan millorant 
la seva organització i poder negociador a través d’OP i AOP.  

 
La FACC (J. Guasch) manifesta que en aquest sector els productors són molt petits i veu difícil crear 
una AOP.  
 
Unió de Pagesos (J. Tatjé) considera que el principal problema d’aquest sector és que no hi ha la 
indústria transformadora al darrera, a banda de la genètica ,els pinsaires etc., com en altres sectors 
ramaders. El conill sencer té la sortida que té; caldria fer salsitxes, hamburgueses, broquetes, etc., altres 
preparacions més atractives per al consumidor. Per no perdre el fil del debat, s’acorda passar a tractar 
el punt 8. 
 
 

8. Pla Estratègic de Promoció de la Carn de Conill a Catalunya 
 
J. Gòdia diu que precisament això és el que es va analitzar i debatre en el Pla de la promoció de la carn 
de conill, en el qual es van invertir moltes hores, i el sector no va ser capaç de posar-se d’acord. 

 
ASSOCAT (S. Aragall) entén que la presentació del conill sencer té la sortida tradicional a les carnisseries 
i que en els supermercats si està, és perquè hi ha demanda. Opina que el problema és que la venda 
tradicional va disminuint en pro la venda en les cadenes de supermercats, però avui en dia, als lineals hi 
ha més presència d’altres presentacions que fa uns pocs anys; altra cosa és les cadenes de 
supermercats admetin més referències. Des dels escorxadors s’estan fent molts esforços per 
comercialitzar salsitxes, hamburgueses, etc; altra cosa és que el mercat ho admeti per qüestió de preu o 
de preferència per altres productes, com hamburgueses veganes, etc. Cal sensibilitzar a les grans 
cadenes en l’admissió de noves presentacions de la carn de conill i en la seva visualització als lineals.  
 

ASSOCAT (J. Marin) fa la pregunta de si realment volem que el sector continuï endavant o no; si la 
resposta és afirmativa, manifesta que el sector necessita una reconversió, ja que s’ha reduït molt perquè 
no s’ha sabut estar a l’alçada de les circumstàncies, tant per part del propi sector, com de l’administració: 
 

- per part del sector productor, dels escorxadors i de les empreses de pinsos, es va designar a una 
interlocutora/coordinadora davant l’administració, que creu que no s’ha aprofitat prou 

- moltes de les instal·lacions no són viables, tant les de producció, com escorxadors, perquè no 
s’adaptaven a les noves normatives sanitàries i de benestar animal 

- els plans de millora no s’adapten al sector del conill perquè s’han transversalitzat i el sector no arriba 
a complir els requisits establerts; caldria tenir en compte les circumstàncies particulars del sector 

- existeix un problema de relleu generacional, perquè les explotacions no són rendibles (a altres llos 
s’ha analitzat el sector i s’han fet models de granges que han fet millorar al sector) 

- les explotacions que varen decidir dotar-se d’un escorxador propi, no se’n surten perquè la matança 
de 200-300 conills/setmana no els compensa les despeses que els suposa la logística (camió 
frigorífic, etc.). 

 
J. Marin creu el DARP hauria d’estudiar un Pla de finançament per a les explotacions i escorxadors que 
vulguin continuar. En aquest sentit, creu que, aprofitant la figura de la coordinadora, hi ha molta feina a 
fer i demana a totes les organitzacions presents a la Taula, que treballin per tirar endavant el Grup de 
Treball de la promoció de la carn de conill.  

 
Joan Gòdia, per al·lusions, respon no estar d’acord en la part de que l’administració no ha estat a l’alçada 
de les circumstàncies, perquè es va crear un Grup de Treball obert a tot el sector (productors, 



 

Pàgina 6 de 14 
 
 
 
 
 
 

escorxadors, pinsaires, etc.), es varen fer un munt de reunions als llocs i hores proposades pel sector i 
es va deixar estar per manca d’interès i d’acord per part d’alguns membres del grup.  
 
ASSOCAT (J. Marin) manifesta que el DARP no ho va entendre; hi havia una gran empresa que estava 
disposada a posar fons per a la promoció, però no hi volia participar en dita promoció. S. Aragall fa 
l’aclariment de que el fet de fer la marca paraigües “Carn de conill de Catalunya, salut i sabor 
mediterranis” està molt be, però no a totes les empreses els interessa perquè busquen diferenciar-se. La 
marca està registrada, però cap productor ha certificat res, perquè té uns costos que ningú vol assumir. 
 
J. Gòdia conclou que el sector no es va posar d’acord i no va presentar cap alternativa i, per això, no es 
va continuar amb el Pla. Recorda que les iniciatives les ha de prendre i impulsar el sector i l’Administració 
l’acompanya, però de cap manera es pot permetre gestionar malament els recursos públics i, hores d’ara, 
el Pla “està al calaix”. Quim Xifra afegeix que el sector no va agafar el relleu quan li tocava fer-ho. 
 
JARC (R. Centelles) manifesta que es va treballar molt i l’Administració va ser “un 10”; el Pla es va acabar 
perquè els escorxadors no van voler continuar. Teníem el full de ruta per obtenir finançament, i els 
escorxadors no van voler posar la seva part. 
 
La FACC (J. Guasch) opina que pot ser no es va ser prou conscient de que la marca paraigües ens pot 
beneficiar com a sector i demana al DARP una segona oportunitat per tirar endavant el Pla estratègic, 
mitjançant la re-activació del Grup de treball.  Acord 8a 
 
La FACC (J. Guasch) comenta que INTERCUN ha fet un estudi de preferències del consumidor vers la 
carn de conill, que està a punt de publicar-se, i va cap a l’elaboració de la carn (lloms, hamburgueses, 
etc.). Per tant caldria anar a produir un conill més gran (2,5 kg), millorant l’índex de conversió per obtenir 
més guanys, tant el productor com la indústria transformadora. Suggereix que la coordinadora Raquel 
Sánchez, es posi en contacte amb INTERCUN, per tal de demanar que les seves accions reverteixin més 
a Catalunya, al menys en la proporció del que s’aporta a través de l’extensió de normes. La directora E. 
Guillaumes, recorda que és el sector qui té veu i vot i pot intercedir en INTERCUN, atès que la missió de 
la coordinadora, i la de l’administració, és acompanyar al sector, i donar idees de les accions a fer.  
 
La FACC (J. Guasch) apunta que pot ser pagaria la pena rescatar el PESCO (Pla estratègic del sector 
del conill de Catalunya) que es va fer en el seu dia i analitzar-lo juntament amb el Pla que ha fet 
INTERCUN. J. Gòdia informa que el PESCO és públic i està penjat al web del DARP.  
 
La DG E. Guillaumes apunta que es podria fer una reunió del Grup de Treball per veure la situació actual 
quines són les necessitats més imminents i, de les accions que hi ha plantejades al PESCO, veure quines 
es poden vehicular a través d’INTERCUN, i quines han d’entomar-se des del propi sector i, si s’ha 
d’impulsar la marca paraigües, cal saber abans si els escorxadors estan disposats a participar. 
 
ASSOCAT (S. Aragall) recorda que les accions d’INTERCUN són a niell del conjunt de l’Estat i no els 
podem demanar que ens promocionin la nostra marca paraigües de carn de conill de Catalunya. La DG 
E. Guillaumes apunta que lo important és que la promoció de que la carn de conill és saludable, que fa 
INTERCUN, arribi al consumidor d’aquí i llavors fomentarà el seu consum i, per tant, és aquí on tindríem 
que jugar el nostre paper de que es consumís el nostre conill. S. Aragall creu que seria important saber 
quanta carn de conill es consumeix a Catalunya; el consum per càpita està per sota del quilo, i aquesta 
és la dada que hem de revertir. 
 
Unió de Pagesos (J. Tatjé) diu que la marca paraigües està creada i a disposició de qui vulgui fer-la 
servir. Per una banda, demana al DARP suport a les granges, atesa la situació de crisi que viu el sector, 
i una de les mesures que es pot fer és veure reflectit el sector del conill en els criteris de priorització dels 
ajuts per a la millora de la competitivitat de les explotacions agràries, per poder treballar millor i ser més 
competitius. Acord 8b. Per altra banda, demana al sector de la indústria (escorxadors) si està preparat i 
disposat a fer accions per incrementar el consum, diversificant les presentacions de la carn.  
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La DG E. Guillaumes informa que el DARP està treballant a nivell transversal a través del Consell General 
de l’Alimentació, impulsant els productes de qualitat i de proximitat, i si hi ha propostes concretes a sobre 
de la taula, es buscaran els finançaments corresponents. Està convençuda que cal una modernització 
de les explotacions i es compromet a parlar-ho amb la DG de Desenvolupament Rural.  
   
ASSOCAT (S. Aragall) demana al DARP que es convidi a INTERCUN a la propera reunió de la Taula 
Sectorial per tal que exposin les accions que estan fent. Acord 8c. 

 

4. Ramaderia, benestar i sanitat animal 
 
4.1. Reglament (CE) 1099/2009 del Consell, de 24 de  setembre relatiu a la protecció dels animals 

en el moment de la matança: disposicions transitòri es art. 29.  
 

La cap del Servei d’Ordenació Ramadera, Montse Álamos, informa sobre la flexibilització, a partir del 9 
de desembre de 2020, de l’aplicació dels requisits addicionals aplicables als escorxadors pel que fa al 
seu disseny, construcció i equipaments, d’acord amb l’article 14 del Reglament (CE) 1099/2009, relatiu 
a la protecció dels animals en el moment del sacrifici. S’annexa la presentació de suport que l’acompanya: 

Punt 4.1_ 
REGLAMENT SACRIFICI TS CONILLS.pdf

 

S’informa sobre els requeriments dels sistemes de ventilació de les instal·lacions d’estabulació: només 
quan aquestes requereixen una ventilació mecànica permanent, cal disposar d’un sistema d’alarma i d’un 
sistema auxiliar d’emergència, per si hagués una avaria, per assegurar el benestar dels animals en tot 
moment, i monitoritzar una sèrie de paràmetres com són: 

� la temperatura i humitat relativa de la zona d’espera i estabulació 
� la densitat dels contenidors i nombre de contenidors de cada lot descarregat 
� distribució i capacitat de cada quadra/corral per a cada lot descarregat 
� temps d’espera des de la descàrrega dels contenidors fins la finalització del sacrifici de cada lot  
� monitorització dels animals per avaluar un possible estrès tèrmic 
� condicions ambientals per a l’activació del sistema de ventilació mecànica 
� personal responsable de les actuacions portades a terme 
� mesures adoptades en cas de detecció d’incidències  

Quan la ventilació mecànica sigui puntual, no cal disposar d’un sistema d’alarma ni d’un equip auxiliar, 
però el operador haurà de tenir descrits els procediments de treball i les instruccions per a l’activació del 
sistema i l’avaluació dels indicadors que es valoren en els animals. 

M. Álamos informa que no hi ha flexibilització pel que fa als equipaments de subjecció i atordiment dels 
animals; així, caldrà disposar d’un equip auxiliar adequat per ser utilitzat immediatament en cas de que 
falli l’utilitzat inicialment o per re-atordir els animals que mostrin signes de recuperació de la inconsciència 
o sensibilitat (no és necessari que els 2 equips siguin iguals, sempre que compleixin la normativa). 

Pel que respecte als equipaments d’atordiment elèctric (excepte el tanc d’aigua), hauran d’estar dotats 
d’un mesurador dels paràmetres elèctrics claus aplicats a casa animal, així com del seu enregistrament, 
que serà capaç d’emetre un avís clarament visible i audible per al personal, quan la durada de l’exposició 
descendeix a un nivell inferior al requerit. Els registres s’han de guardar, al menys, durant 1 any. 

ASSOCAT (S. Aragall) demana al DARP que es faci càrrec de les inspeccions als escorxadors que, en 
matèria de benestar en el sacrifici, efectuen els veterinaris del Departament de Salut. Acord 4.1a 

La DG E. Guillaumes, comenta que és un tema d’eficiència de recursos, però informa que s’està treballant 
per tal que el control oficial de la cadena alimentària estigui coordinat, de manera que tots els veterinaris 
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que realitzen els controls tinguin instruccions consensuades de tots dos departaments; tot i això, si es 
detecta que es produeix algun greuge comparatiu entre diferents zones o veterinaris, demana que ho 
traslladin per millorar la coordinació, atès que les instruccions són les mateixes per a tota Catalunya. 
Quim Xifra afegeix, que som l’única comunitat autònoma que assumeix el benestar en el sacrifici des del 
Departament d’Agricultura. M. Álamos recorda que el DARP ha elaborat un programa de supervisió als 
veterinaris que fan els controls que inclou les visites de supervisió als escorxador, si s’escau.  

ASSOCAT (J. Marin) demana al DARP que revisi si el redactat del Reglament diu que “el dispositiu que 
enregistra els paràmetres elèctrics clau per a cada animal atordit, ha d’estar visible i audible per als 
operaris de manera que hagin de poder llegir les dades que s’estan aplicant a cada animal”. Acord 4.1b 
 
 
4.2. Sacrifici en explotació i petits escorxadors: estat actual de la normativa (AECOSAN) 
 
La cap del Servei d’Ordenació Ramadera, Montse Álamos informa sobre la interpretació que fa el 
Departament de Salut sobre el Projecte de Reial Decret pel qual es regulen i flexibilitzen les condicions 
d’higiene en el sacrifici en explotacions i en petits escorxadors (no se sap quan es publicarà). Fa 
l’aclariment, que no es refereix de cap manera al benestar animal. Al fer el desplegament normatiu del 
R(CE) 853/2004, a través del RD 640/2006, tant la carn d’aus com la dels lagomorfs sacrificats a les 
explotacions només poden anar a l’autoconsum (excepte les aus destinades a la producció del foi-gras) 
i, per tant, fins que no es derogui aquest RD no podem fer res. 
 
Fet l’aclariment, M. Álamos passa a informar sobre els principals punts abordats pel projecte del RD, amb 
el suport de la presentació que s’annexa a l’acta: 
 

punt 4.2- sacrifici 
en explotació i petits escorxadors.pdf 

El Projecte de RD distingeix entre dos tipus d’establiments: 

� Sacrifici en explotació i subministrament directe de petites quantitats de carn d’aus de corral i 
lagomorfs al consumidor final o al comerç minorista 

- Prèvia autorització del Departament de Salut i enregistrament al REGA, es poden acollir les 
explotacions de conills de menys de 50 mares o explotacions que fan producció de qualitat 
diferenciada (ecològica), amb un límit de sacrifici 300 lagomorfs/setmana o 15.600/any. Veure 
requisits en la presentació annexa  

� Petits escorxadors 

- Es poden acollir els escorxadors que no sacrifiquen més de 40 UGM/setmana amb un màxim 
de 2.000 UGM/any  (6.153 conills/setmana). El RD no especifica que els petits escorxadors no 
puguin estar en la granja; per tant hi podrien ser-hi, però llavors només podrien sacrificar els 
produïts a la granja. Veure requisits en presentació annexa. 

 
ASEMUCE (T. Roca) demana convocar una reunió informativa/participativa amb el sector i els 
responsables de PAE, perquè molts productors podrien estar interessats en passar la seva producció 
convencional, a ecològica i voldrien estar ben informats. Acord 4.2  
 
La FCAC (J. Guasch) considera que el sector ja fa moltes coses en la línia de la PAE, com per exemple 
la desmedicalització i el fet d’obtenir la certificació ecològica podria donar un plus a les explotacions. El 
DARP felicita al sector en l’esforç realitzat en aquest sentit. J. Guasch afegeix que la possibilitat de poder 
sacrificar a les explotacions i la venda directa, també va en benefici de l’increment del consum de carn 
de conill, perquè aporta confiança al consumidor al conèixer la seva procedència i no fa competència als 
escorxadors, atès que la majoria de clients són gent que han deixat de comprar conill. 

L’IRTA (M. Pascual) manifesta que seria interessant saber com ha afectat al sector la reducció dels 
antibiòtics. ASSOCAT (S. Miguel) respon que depèn del tipus de granges (instal·lacions, genètica, 
maneig, alimentació, aigua, condicions ambientals, etc.), i de les zones on estiguin situades. Així, quan  
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el maneig o les instal·lacions no han estat les adequades, la mortalitat s’ha vist incrementada i encara 
més en zones amb climes severs. En zones amb un clima més benigne no s’ha vist pràcticament 
incrementada, sempre i quan s’hagi donat tota l’atenció i condicions que aquesta espècie tan sensible 
requereix. 
 
ASEMUCE (T. Roca) opina que hi ha dos elements bàsics que influeixen en la mortalitat: l’alimentació i 
les condicions ambientals, i, sense medicació, sempre hi hauran dalts i baixos. E. Guillaumes diu que 
això està lligat al fet que aquesta medicació preventiva animal està provocant cada cop més un increment 
en la resistència als antibiòtics per part de les persones i, pet tant, cal reduir-la.  
 
ASSOCAT (S. Aragall)  fa saber que les cadenes de supermercats comencen a demandar la certificació 
“lliure d’antibiòtic”. S. Miguel va més enllà; es queixa que hi ha empreses que posen a l’etiqueta “carn 
lliure d’antibiòtics”, utilitzant una publicitat enganyosa i confusa per al sector, que caldria eradicar. 
 

4.3. Malaltia hemorràgica vírica del conill: clàssi ca/nova variant 
 

La cap del Servei de Prevenció en Salut Animal, Mercè Soler, informa que els casos clínics detectats en 
conills de camp corresponen a la nova variant RHDV2. En la darrera reunió que es va tenir amb el MAPA 
i la resta de CCAA, es va demanar deixar de vacunar enfront la variant clàssica, ja que aquesta no està 
circulant. Per part del MAPA, però, encara hi ha certes reticències per fer-ho i, per això, M. Soler demana 
al sector que si tenen algun pic de la malaltia, portin els animals al Laboratori de Sanitat Animal per ser 
analitzats, i poder demostrar al MAPA que tots els casos són de la nova variant, per tal que deixi de ser 
obligatòria la vacuna enfront la variant clàssica, amb el benefici econòmic que això suposa per al sector. 
 

4.4. Mixomatosis en llebre: primer cas detectat  
 
La cap del Servei de Prevenció en Salut Animal, Mercè Soler, informa que s’ha detectat el primer cas a 
Catalunya de mixomatosi en llebre ibèrica en la zona del Montsià, el mes passat, malgrat la que tenim 
majoritàriament a Catalunya és la llebre europea, on no s’ha descrit de moment cap cas. 
 
Exposa el mapa de progressió de mixomatosi en llebre ibèrica salvatge, que va començar a les zones 
central i del sud de la península ibèrica, però poc a poc es va estenent cap a altres zones. (veure mapes 
a la presentació annexada a l’acta).  
 
M. Soler informa que la mixomatosi que afecta a la llebre ibèrica sembla que no és la que afecta al conill, 
però s’estan fent estudis per acabar-ho de comprovar.  
 
4.5. Ajuts a les ADS  

La cap del Servei de Prevenció en Salut Animal, Mercè Soler, explica l’evolució  de les dades pel que fa 
als ajuts a les ADS durant el període 2015-2019, d’acord amb la taula que exposa i s’annexa a aquesta 
acta. El resultat és un descens del 25%, tenint en compte que gairebé s’ha duplicat el preu unitari per 
reproductor (0,55 a 1 €). 
 
Recorda que un dels objectius del DARP ha estat el potenciar l’ajut per veterinari, que actualment està 
en 53.000€ i suposa un 25% de la concessió final que, per aquest any 2019 ha estat de 201.000€ (enfront 
dels 112.000€ del 2015). El sector del conill representa un 34% del pressupost de la línia d’ajuts a les 
ADS (23% al 2015), el que demostra la forta aposta del DARP per aquest sector, fent que provoqui 
crítiques per part d’altres sectors.  

S’annexa a l’acta la presentació amb els temes de sanitat animal:    
punts 4.3_ 4.4_ 

4.5_Sectorial cunicola 2019 SPSAv2.pdf 
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5. Entrades il·legals dels grups animalistes a les explotacions 

La cap del Servei d’Ordenació Ramadera, Montse Álamos, informa que, arran de les entrades il·legals 
de grups animalistes a les explotacions i altres establiments succeïdes aquests passats mesos de juny i 
juliol, el DARP ha estat treballant en la tipificació de les sancions en base al risc per al benestar animal i 
de transmissió de malalties i les conseqüències que suposen aquestes accions, tal i com va demandar 
el sector.  

Així, s’ha proposat una modificació de la Llei d’Orientació Agrària, amb la incorporació d’un nou capítol 
anomenat “Regim sancionador en matèria de sanitat i benestar animal derivat de l’entrada sense 
autorització de persones alienes a les explotacions ramaderes i instal·lacions amb risc higienicosanitari”, 
la qual està en fase de consulta pública. 

En aquest capítol s’han tipificat les faltes en lleus, greus i molt greus, amb sancions pecuniàries de 600 
a 3.000, de 3.001 a 30.000 i de 30.001 a 60.000 € respectivament. 

A més, s’ha elaborat un protocol d’actuació consensuat amb el Cos d’Agents Rurals i amb el Cos de 
Mossos d’Esquadra, i un tríptic que s’ha fet arribar a Oficines Comarcals, Agents Rurals i organitzacions 
professionals amb les recomanacions als titulars d’explotacions i d’establiments davant d’entrades 
il·legals de persones alienes, el qual està penjat al web del DARP. Es reparteix un tríptic als assistents. 

 

6. Pujada del preu de l’assegurança de la retirada i destrucció d’animals morts 
 
La cap del Servei a la Sostenibilitat Agrària, Pilar Ricart informa que hi ha hagut una pujada generalitzada 
en el cost de l’assegurança de la retirada i destrucció d’animals morts a les explotacions. Recorda que 
l’import de les tarifes es revisa any rere any en funció de les baixes produïdes durant l’any anterior, 
perquè afecten, tant al cost de les gestores, com al balanç resultant de les primes pagades vers les 
indemnitzacions rebudes per part dels productors d’un sector, i conseqüentment es pot donar una 
possible descompensació que cal corregir. A més, cal tenir en compte que cada assegurat té els seus 
propis resultats, amb recàrrecs addicionals que incideixen directament en les seves tarifes. 
 
Pel que fa a les gestores, aquest any 2019 s’ha produït una pujada generalitzada, especialment per al 
bestiar porcí i l’aviram. Pel que fa als conills, el cost s’ha pujat des de l’1,29% al 4,5%, depenent de la 
zona, i de si tenen contenidor refrigerat o no (a excepció de la zona 3 que l’increment és el mateix, el 
tinguin o no).  
 
Pilar Ricart, comenta que el DARP intenta compensar aquests increments de l’assegurança, però el 
pressupost és limitat i s’arriba on s’arriba.  
 
Unió de Pagesos (J. Tatjé) mostra la seva disconformitat pel fet que les gestores no facin diferenciació 
de costos per a les explotacions que disposin de contenidors refrigerats, vers als que no en tenen (zona 
3). P. Ricart manifesta que des del DARP s’ha insistit molt en aquest punt, però les gestores consideren 
que no els suposa una reducció del cost perquè han de seguir les rutes; tot i això manifesta que se 
seguirà insistint a les gestores en que hi hauria d’haver una major diferenciació de preus entre els que 
disposen de contenidors refrigerats i els que no.  
 
FACC (J. Guasch) diu que s’han produït forts cops de calor aquest any, produint un fort increment de la 
mortalitat d’animals en moltes granges, i si a sobre se’ls puja molt l’assegurança, pot ser la gota que faci 
plegar a molts productors. Demana que aquests increments de mortalitat per cops de calor d’aquest any, 
no repercuteixin en el preu de les pòlisses d’aquest any vinent. Acord 6 .  
 
ASSOCAT (S. Miguel) felicita al DARP pel fet de que hi hagi una subvenció per a la retirada i destrucció 
d’animals morts i comenta que en altres comunitats autònomes no existeix. P. Ricart respon que per al 
DARP, les assegurances agràries són prioritàries i s’ha fet tot el possible per a conservar aquesta línia 
d’ajut. S’intenta que tots els ramaders paguin lo mateix per cap d’animal mort de la mateixa categoria, 
estigui en la zona que estigui. 
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Unió de Pagesos (A. Puig) demana si és possible fer la destrucció en la mateixa explotació. Quim Xifra 
respon que sí, per incineració. Santiago Miguel comenta que és necessari tenir un cert volum, però opina 
que el veritable problema de la recollida de cadàvers és més el risc sanitari de que passin els camions 
de recollida per les explotacions que el cost que els suposa. Q. Xifra comenta que a Catalunya està 
prohibit que els camions entrin a les explotacions i els contenidors de cadàvers estan fora, amb el tancat 
corresponent precisament per minimitzar el risc sanitari.   
 

7. Gestió de les dejeccions ramaderes: dificultats per a la justificació  

El cap del Servei de Sòls i Gestió Mediambiental de la Producció Agrària, Jaume Boixadera, inicia la seva 
exposició informant dels motius que van portar a l’elaboració del Decret 153/2019 de 3 de juliol, de gestió 
de la fertilització del sòl i de les dejeccions ramaderes i d'aprovació del programa d'actuació a les zones 
vulnerables en relació amb la contaminació per nitrats que procedeixen de fonts agràries, i de les 
principals novetats que comporta en aquest àmbit. S’annexa la presentació exposada, que passa a 
formar part d’aquesta acta: 

punt 7- Conill - 
Decret 153-2019 - Dejeccions i fertilització [Modalitat compatibilitat].pdf 

Entre es motius destaca un alt grau de contaminació de les aigües per nitrats que va provocar una carta 
d’emplaçament a Espanya per incompliments de la Directiva Marc de l’Aigua i de la Directiva de sostres 
per emissions d’amoníac a l’aire, i per altra banda la UE ha publicat una Decisió referent a les Millors 
tècniques disponibles (MTD) que afecten de moment a les explotacions de porcí i aviram d’annex I. Com 
en els darrers anys s’ha pogut constatar que no s’han produït canvis significatius en la qualitat de les 
aigües subterrànies respecte als nitrats, el Decret constitueix un programa d’actuació reforçat que ha de 
garantir la reducció de la càrrega de N a les aigües subterrànies mitjançant l’adopció de una sèrie de 
mesures. 
 
Les principals novetats del Decret respecte l’anterior,  

� Regula tot el territori de Catalunya, incloent-hi tant les zones vulnerables (ZV) com les no 
vulnerables (ZNV) 

� S’inclouen els adobs orgànics i minerals 

� Aborda aspectes col·laterals a la fertilització com el risc sanitari (distàncies), males olors, etc. 

� 3 grans línies d’actuació per al programa reforçat: 

- Millorar la gestió de les dejeccions ramaderes en origen (amb tractament si s’escau) 

- Millorar l’aplicació al sòl, buscant una fertilització d’excel·lència  

- Garantir la traçabilitat i el control de les dejeccions mitjançant un seguit d’eines, com poden 
ser: canvis normatius, creació de l’Oficina de fertilització, ajuts, grups d’experts, sistemes de 
tractament, aplicacions informàtiques, increment dels controls, innovació, etc. 

� En ZNV, s’inclouen períodes en que no es poden aplicar fertilitzants nitrogenats  

� En ZV, pocs canvis; limitació dosi màxima de 170 Kg N/ha i any, amb excepcions per a secans 
semiàrids i zones d’alta productivitat  

� Cal conèixer/estimar la concentració de N per tona de fems o per m3 de purí 

� Les explotacions agrícoles estan obligades a disposar d’un assessor en fertilització, per planificar 
la fertilització 

� La incorporació de les dejeccions s’ha de fer dins del sòl (prohibició del vano) 

� La limitació de l’aplicació de les dejeccions en ZV, vindrà establerta per a cada granja mitjançant 
Resolució de a DG06 en els propers 6 mesos, mitjançant  el rati N-ref (nitrogen de referència) 
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� Obligació de portar el Llibre de Gestió de les dejeccions a totes les granges obligades a Pla de 
gestió i a totes les explotacions agrícoles a partir d’unes certes dimensions, i fer la Declaració anual 
de Nitrogen (DAN) de forma telemàtica, entre l’1/09 i el 31/12 (enguany, fins el 21 de gener de 
2020, pel retard en la disponibilitat de l’aplicació informàtica), per comprovar la correcta gestió del 
N (quantitat produïda, origen i destinació dels fertilitzants nitrogenats del període comprès entre l’1 
de setembre i el 31 d’agost). 

 
J. Boixadera informa que la DAN es pot tramitar, directament pel titular, o a través de les entitats 
col·laboradores. El DARP ha enviat un mail als titulars d’explotacions (dels quals tenia una adreça 
electrònica) que han de fer la DAN; malgrat això, assabenta que a les Oficines comarcals tenen el llistat 
de totes les explotacions que estan obligats a fer-la.  

 
Malgrat s’ha fet un exhaustiu Pla de comunicació als ramaders i també als agricultors, J. Boixadera 
recorda als assistents que al web de l’Oficina de Fertilització es pot trobar tota la informació sobre el 
Decret 153/2019: www.ruralcat.net/web/guest/oficina-de-fertilització 
i, entre altres temes, el calendari de les sessions informatives adreçades a ramaders i agricultors, que 
tindran lloc al territori de Catalunya. Recorda que per consultes sobre el Decret es poden adreçar a les 
Oficines Comarcals o bé al correu: gdn.daam@gencat.cat 
 
Finalment, J. Boixadera informa que actualment hi ha 66 municipis (principalment a les comarques 
d’Osona, Berguedà i Bages) on no es poden fer ampliacions de granges i que les zones vulnerables han 
estat dividides en dues categories: ZVA i ZVB on s’han incrementat les restriccions per fer una granja 
nova o una ampliació d’una existent, ja que hauran d’exportar les dejeccions a una ZNV.  
 
La FACC (J. Guasch) comenta que, en cas de tenir una planta de compostatge, si influeix a l’ora de 
comptabilitzar la quantitat de N generat en ZV i, per tant, juga a favor a l’hora d’ampliar una granja. J. 
Boixadera respon que amb l’anterior Decret ja es reconeixia una reducció del N generat, però que només 
en el cas que es pogués demostrar que s’està elaborant un fertilitzant conforme al RD de fertilitzants 
(està registrat, es ven amb les factures corresponents, etc.) es podria considerar que se’n va fora de la 
ZV i es podria ampliar la granja, sempre que no estigui en cap dels 66 municipis esmentats abans.  
 
La FACC (J. Guasch)  es queixa de que les inversions que s’han de fer per fer una planta de compostatge 
a l’explotació no es poden beneficiar dels ajuts de competitivitat, sinó es disposa de terres, quan es tracta 
clarament d’un benefici per a les explotacions. Acord 7  

 

8. Pla Estratègic de Promoció de la Carn de Conill a Catalunya 

Ja tractat a continuació del punt 3 

 

9. Resolució 279/XI del Parlament de Catalunya, sob re el sector coniller (20-09-2016) 

La directora general d’Agricultura i Ramaderia, Elisenda Guillaumes, fa un repàs de la situació de 
cadascun dels punts de la Resolució; en resum informa que: 

� Pel que fa a garantir la transparència del mercat, des del DARP està treballant, no només per al 
sector del conill, sinó per a tots en general, però recorda que pel que fa a la regulació de mercats, 
des de l’administració no es pot incidir en els preus; sí hi ha eines com la Llei de la competència que 
regula les bones pràctiques entre operadors. 

� Pel que a al Pla de reestructuració del sector, recorda que l’ajut d’estat demandat pel sector no va 
ser possible, però es va compensar potenciant la l’inia d’ajuts a les ADS per al sector del conill 

� Pel que fa a les línies de finançament, hi ha una ordre del DARP que subvenciona una part molt 
important dels avals dels crèdits demanats pel sector primari a l’ICF, a través d’un ajut de minimis.  

� Pel que fa a l’increment del suport econòmic al sector  en el marc dels ajuts a l’execució dels 
programes sanitaris, ja s’ha comentat en el punt 4.5 

� Pel que fa a l’adaptació de la normativa europea que permet la flexibilització dels requeriments 
sanitaris pell que fa al sacrifici i comercialització a l’explotació, ja s’ha comentat al punt 4.2 
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10. Torn obert de paraules  
 
ASSOCAT (S. Miguel ) vol trencar una llança a favor d’INTERCUN, pel fet que si be és cert que es va 
detectar una manca de comunicació amb el sector a Catalunya, especialment amb els escorxadors, la 
situació s’està intentant solucionar posant la informació a l’abast del sector a través de revistes 
especialitzades, webs, etc. Es constata una molt preocupant baixada del consum, que el propi sector 
(productors i operadors conjuntament) hauria d’analitzar per veure com revertir la situació. La manca 
d’entesa entre el sector productor i la indústria a Catalunya, està afectant molt negativament al sector. 
Considera que INTERCUN pot ser una bona eina per als petits productors. 
 
FACC (J. Guasch) torna a demanar (a la darrera reunió ja ho va fer) la inclusió de carn de conill 
transformada (sense os) a les dietes de les escoles, hospitals, geriàtrics, sobre tot a nivell de licitacions 
de caràcter públic per incentivar el consum de la carn de conill. Acord 10  
 
JARC ( R. Centelles) demana al DARP que defensi als ramaders i agricultors davant la ciutadania, sobre 
tot en el marc corporatiu (TV3, INFOCAT, etc.)  perquè se senten “criminalitzats” en el sentit de que són 
considerats com un dels sectors que més contaminen, quan hi ha d’altres que ho fan molt més. E. 
Guillaumes assabenta que aquesta qüestió es treballa des del DARP i que cada cop que surt algun 
missatge en aquest sentit en  algun mitjà, el DARP es posa en contacte immediatament per explicar que 
el sector primari ho està fent be, cada cop és més sostenible i que contribueix només el 14% dels gasos 
pel que fa a l’efecte hivernacle. La directora afegeix que s’ha fet algun missatge també en aquest sentit 
a les xarxes socials. 
 
Sense més temes a tractar, la directora general d’Agricultura i Ramaderia, Elisenda Guillaumes, aixeca 
la sessió quan són les 15.00 h, agraint la participació a tothom. 

 
ACORDS, COMPROMISOS I DEMANDES 
 
Aprovació de l’acta de la reunió anterior 

1 Per unanimitat, s’aprova l’acta de la reunió anterior CO/02/2016, amb una esmena en el redactat 
de la primera línia del penúltim paràgraf de la pàgina 3. On diu “mentre que a Bellpuig..”. ha de dir 
“mentre a Moncun...” 

 
Radiografia del sector cunícola. Observatori de Pre us 

2a FACC (J. Guasch) demana que s’analitzi quin percentatge suposa l’exportació de carn de conill  
en relació a la quantitat de carn de conill sacrificada a Cata lunya  (tones). Gabinet Tècnic (O. 
Lao) recull la petició i es compromet a enviar la informació al sector.  

2b FACC (A. Pascual) demana que se’ls faciliti les dades dels costos de producció . O. Lao es 
compromet a fer arribar les dades de la Xarxa Comptable 

2c FACC (J. Guasch) demana que s’analitzi si la baixada de consum pot estar relaci onada amb la 
baixada de producció . O. Lao es compromet a estudiar-ho. 

2d  Unió de Pagesos (A. Puig) demana al DARP que l’informi sobre la situació de creació de 
l’Observatori Agroalimentari de Preus del conill . E. Guillaumes es compromet a traslladar la 
petició al Gabinet Tècnic.   

Reglament (CE) 1099/2009 

4.1a  ASSOCAT (S. Aragall) demana al DARP que es faci càrrec de les inspeccions als esc orxadors 
que, en matèria de benestar en el sacrifici, efectu en els veterinaris del Departament de Salut.  
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La DG E. Guillaumes desestima la petició atès que és un tema d’eficiència de recursos i s’està 
treballant en que hi hagi la màxima coordinació entre el Dep. de Salut i el DARP  

4.1b ASSOCAT (J. Marin) demana al DARP que revisi si el redactat del Reglament diu que “el 
dispositiu que enregistra els paràmetres elèctrics clau per a cada animal atordit, ha d’estar 
visible i audible per als operaris de manera que ha gin de poder llegir les dades que s’estan 
aplicant a cada animal” . M. Alamos es compromet a mirar-ho i a informar al sector. 

Sacrifici en explotació o petits escorxadors. Norma tiva AESAN 

4.2  ASEMUCE (T. Roca) demana convocar una reunió informativa/participativa amb e l sector i 
els responsables de PAE, sobre la producció agrària  ecològica, perquè molts productors 
podrien estar interessats en passar de la seva producció convencional a l’ecològica. La DG E. 
Guillaumes recull la petició. 

Assegurança de retirada i destrucció d’animals mort s 

6 FACC (J. Guasch) demana que els increments de temperatura que s’han produït aquest any, 
produint un increment de la mortalitat d’animals, no repercuteixin en el preu de les pòlisses 
d’aquest any vinent.  P. Ricart diu aquestes increments, si es produeixen, afectaran a la tarifa o 
recàrrecs de la pòlissa i el DARP no pot incidir en aquest tema, però sí que es valorarà si cal ajustar 
a l’alça la subvenció de l’ajut a les pòlisses de retirada, en funció dels canvis que s’hagin produït 
en tots els sectors aquest any 2019, abans de treure l’ordre dels ajuts de retirada.  

Decret de fertilització 

7 FACC (J. Guasch) es queixa de que les inversions que s’han de fer per fer una planta de 
compostatge a l’explotació no es poden beneficiar d els ajuts de competitivitat,  sinó es 
disposa de terres, quan es tracta clarament d’un benefici per a les explotacions. La DG E. 
Guillaumes recull petició i es compromet a traslladar a la DG02. 

Pla estratègic de Promoció de la Carn de conill a C atalunya  

8a   FACC (J. Guasch) demana reemprendre el Grup de treball per tirar end avant el “Pla estratègic 
de la promoció de carn de conill”.  J. Gòdia que per reprendre el Pla estratègic de promoció de 
carn de conill, cal que els sector sigui proactiu i es posi d’acord amb el què i com es vol fer el Pla 
que ja està redactat i consensuat amb els objectius i mesures. Si es el cas, el DARP l’acompanyarà 
en la  seva execució tal com ha vingut fent fins ara. 

8b  Unió de Pagesos (J. Tatjè) demana al DARP una priorització del sector del coni ll en els ajuts 
per a la millora de la competitivitat de les explot acions agràries. La DG E. Guillaumes es 
compromet a traslladar la petició a la DG02. 

8c ASSOCAT (S. Aragall) demana al DARP que es convidi a INTERCUN a la propera reunió de la 
Taula Sectorial per tal que exposin les accions que estan fent. La DG E. Guillaumes recull la petició. 

Torn de paraules 

10 FACC (J. Guasch) torna a demanar (a la darrera reunió ja ho va fer) la inclusió de carn de conill 
transformada (sense os) a les dietes de les escoles , hospitals, geriàtrics, sobre tot a nivell 
de licitacions de caràcter públic pe r incentivar el consum de la carn de conill. La DG E. 
Guillaumes recull petició  

La Secretària      Vist i plau 
 
 
 
 
       La Presidenta 


